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Protokół Nr 29/2023 
z posiedzenia  
Komisji Współpracy Międzynarodowej  
z dnia 17 kwietnia 2023 r. 
 
1. Otwarcie posiedzenia 

 
Przewodnicząca Komisji Współpracy Międzynarodowej- p. dr hab. Teresa Astramowicz-

Leyk, prof. UWM otworzyła posiedzenie Komisji Współpracy Międzynarodowej Sejmiku 
Województwa Warmińsko-Mazurskiego.  

Przewodnicząca Komisji przywitała członków komisji i gości. 
Przewodnicząca poprosiła o potwierdzenie obecności i stwierdziła quorum. 
 

Obecni członkowie komisji: 
1. Teresa Astramowicz-Leyk – Przewodnicząca  Komisji 
2. Stanisław Gorczyca 
3. Patryk Kozłowski 
4. Julian Osiecki 
5. Dariusz Rudnik 
6. Marek Szter 
7. Jolanta Piotrowska 

 
        Nieobecni członkowie komisji: 

1. Miron Sycz 
2. Jolanta Szulc  

              
2. Zatwierdzenie porządku obrad: 

 
 Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie porządek obrad. 
 

1. Otwarcie posiedzenia; 
2. Zatwierdzenie porządku posiedzenia; 
3. Sytuacja w obwodzie kaliningradzkim w kontekście wojny na Ukrainie (p. Tadeusz 

Baryła – Instytut Północny im. W. Kętrzyńskiego w Olsztynie); 
4. Informacja o tegorocznych konkursach w obszarze współpracy międzynarodowej 

(Departament Współpracy Międzynarodowej); 
5.  Sprawy różne; 
6.  Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji; 
7.  Zamknięcie posiedzenia. 
 
Porządek posiedzenia został zatwierdzony pozytywnie jednogłośnie. 

 
3. Sytuacja w Obwodzie Kaliningradzkim w kontekście wojny na Ukrainie (p. Tadeusz 

Baryła – Instytut Północny im. W. Kętrzyńskiego w Olsztynie); 
 

       Przewodnicząca Komisji przekazała głos p. Tadeuszowi Baryle, który omówił w/w punkt 
porządku obrad. W swoim wystąpieniu poruszył następujące zagadnienia: ceny podstawowych 
produktów żywnościowych w obwodzie królewieckim, sytuacja rubla na rynku walutowym, 
sytuacja demograficzna obwodu, poziom życia i zarobków, koszty utrzymania, sytuacja w handlu, 
pakiety sankcyjne i ich wpływ na gospodarkę rosyjską i obwód królewiecki, sytuacja na rynku  
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pracy, funkcjonowanie firm zagranicznych na terenie Federacji Rosyjskiej, produkcja 
farmaceutyków, strategiczne położenie obwodu. 
 Przewodnicząca Komisji zapytała o informację, która dotarła do opinii publicznej w Polsce, 
że w obwodzie kaliningradzkim uruchomiono loty z Afryki, czy to prawda, czy grozi nam wariant 
Białorusi i pogranicza w kontekście uchodźców.  
 P. T. Baryła odpowiedział, że z całą pewnością nie, gdyż sama Rosja miałaby z tym problemy. 
Rosja ma autentyczny problem z tzw. osobami stale zatrudnionymi na budowach na terenie 
obwodu kaliningradzkiego – głównie z mieszkańcami republik kaukaskich. Ich zwyczaje 
rodzinno-religijne nie są tolerowane na terenie obwodu kaliningradzkiego. Czterokrotnie 
odwoływano zgodę na usytuowanie meczetu na terenie Kaliningradu. Rosjanie robią wszystko, by 
nie dopuścić do tego, by odsetek osób wyznania muzułmańskiego przekroczył 50%, a jest już 
blisko tej granicy. 
 P. Jolanta Piotrowska – członek zarządu województwa zapytała o mały ruch graniczny, czy 
on się teraz odbywa, czy jest to tylko wymiana osób prywatnych, czy może wymiana handlowa; 
czy osoby polskiego pochodzenia  w obwodzie mają utrudniony dostęp do Polski. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że mały ruch graniczny został ograniczony w znacznym stopniu z 
powodu pandemii. Po wybuchu wojny wprowadziliśmy takie ograniczenia, które spowodowały, 
że nie jest możliwy ruch turystyczny, a jedynie ruch ze względów humanitarnych czyli niezbędna 
opieka nad osobą pozostającą w trwałym związku rodzinnym. Zezwala się na przekroczenie 
granicy również osobom posiadającym stały kontrakt wykonywany na terenie krajów Schengen. 
Te obostrzenia nadal obowiązują i zdaniem p. T. Baryły nie ma przesłanek do ich złagodzenia. 
Ruchu towarowego w wyniku wprowadzenia pakietu sankcji, praktycznie nie ma.  
 P. Stanisław Gorczyca – członek komisji, zapytał o to, jakie czynniki spowodowały o 
obniżeniu poziomu życia w obwodzie kaliningradzkim. 
 P.T. Baryła odpowiedział, że podrożały wszystkie towary, które uważane są w Rosji za 
luksusowe, a u nas codziennego użytku, takie jak telefony, pralki, zmywarki. Wszystkie towary, 
również te „koszykowe” są dostępne, tylko nie ma pieniędzy żeby je kupić. Zarobki są na bardzo 
niskim poziomie. 
 P. J. Osiecki – członek komisji, zapytał czy zapora na granicy z obwodem kaliningradzkim 
jest już skończona i czy jest ona zbudowana na wzór granicy z Białorusią. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że jest to inny rodzaj zabezpieczenia. 
 P. S. Gorczyca odpowiedział, że na poprzedniej komisji, której jest przewodniczącym, 
gościem był Komendant Straży Granicznej, który poinformował, że zabezpieczenie drutem jest 
już w dużej części wykonane, ale nie spełnia ono do końca swojej roli. Rozpoczęto budowę 
ogrodzenia elektronicznego by całkowicie uszczelnić granicę.  
 P. Julian Osiecki powiedział, że podczas wizyty studyjnej radnych województwa w Brukseli, 
podczas spotkania w dowództwie NATO z polskim ambasadorem poruszona została kwestia 
ochrony naszego województwa. Powiedziano nam, że obwód kaliningradzki jest w stałym kręgu 
zainteresowania NATO i nie ma powodów by mieć jakiekolwiek obawy.  
 P. T. Baryła wyraził nadzieję, że tak jest w rzeczywistości, jednakże dodał, że nie należy 
lekceważyć rosyjskiej obecności w tej części Europy.  
 P. D. Rudnik –członek komisji zapytał o to jak duża część rosyjskich wojsk stacjonujących w 
Królewcu przebywa na Ukrainie. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że w jego ocenie Rosjanie nie doprowadziliby do takiego 
uszczuplenia liczby wojsk stacjonujących w obwodzie kaliningradzkim, żeby osłabić zdolność 
ataku wyprowadzanego z obwodu kaliningradzkiego.  
 P. D. Rudnik zapytał ilu Rosjan mogło wyjechać z Obwodu, zwłaszcza po ogłoszeniu 
mobilizacji. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że bardzo niewiele osób. Natomiast szacunki z całej Rosji istnieją. 
Część Rosjan uciekło do Kazachstanu, Gruzji. 
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 P. D. Rudnik zapytał o to, jak wygląda teraz poparcie społeczne dla polityki władz rosyjskich. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że to poparcie będzie zawsze deklarowane, a wskaźniki poparcia 
dla Putina i dla wojny na Ukrainie są podobne we wszystkich podmiotach Federacji Rosyjskiej. 
Stanowisko inteligencji i osób zorientowanych w tym, o co naprawdę chodzi jest stanowiskiem 
mniejszościowym, mieszczącym się w granicy 20-25%.  W Rosji panuje przeświadczenie że 
oddanie życia za ojczyznę jest wartością najwyższą. Zwycięstwo musi zostać osiągnięte za 
wszelką cenę.  
 P. M .Szter -członek komisji zapytał, jak wygląda funkcjonowanie portu lotniczego 
Kaliningrad-Chrabrowo w obliczu wojny. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że trasa lotnicza wiedzie przez Morze Bałtyckie, nie ma możliwości 
przelotu nad Polską i Litwą, Łotwą, Estonią, a liczba lotów została wyraźnie ograniczona z chwilą 
wybuchu wojny. Utrzymywane są połączenia z Petersburgiem, Moskwą. Mają być uruchomione 
nowe połączenia z dalekim wschodem rosyjskim, ale są to w tej w chwili raczej loty czarterowe. 
Na wykazie lotów widnieją 4 miasta rosyjskie, do których lata się z Kaliningradu, a cena biletów 
jest bardzo wysoka. Mobilność mieszkańców obwodu kaliningradzkiego spadła. 
 P. S. Gorczyca zapytał o stan stadionu sportowego w Kaliningradzie. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że został zbudowany i rozwija się w związku z licznymi 
programami federalnymi. 
 P. D. Rudnik zapytał o możliwe tendencje demograficzne w obwodzie kaliningradzkim po 
przegranej wojnie przez Rosję. 
 P. T. Baryła odpowiedział, że od dłuższego czasu utrzymuje się tendencja wyludniania się 
tego obszaru oraz spadek inwestycji. Spełniają się zatem wszystkie przesłanki dewaluacji 
znaczenia obwodu kaliningradzkiego. Jedynym ratunkiem sytuacji w tym obszarze jest 
normalizacja stosunków międzynarodowych na co, w najbliższym czasie, się nie zanosi.  
 Przewodnicząca Komisji podziękowała za udział ekspertowi i przeszła do realizacji kolejnego 
punktu porządku obrad.  
 

4. Informacja o tegorocznych konkursach w obszarze współpracy międzynarodowej 
(Departament Współpracy Międzynarodowej); 

 

   Przewodnicząca Komisji  udzieliła głosu p. Anecie Brzyskiej- Zastępcy Dyrektora 
Departamentu Współpracy Międzynarodowej, która omówiła w/w punkt porządku obrad. 
Dyrektor poinformowała, że departament dysponuje kwotą 100 tys. zł na konkurs dla organizacji 
pozarządowych i podmiotów wymienionych w art., 3 ustawy o działalności pożytku publicznego 
i wolontariacie. W roku bieżącym widoczne jest wyraźne zwiększenie aktywności potencjalnych 
beneficjentów. Wpłynęły 22 oferty, 2 oferty nie spełniły wymogów formalnych, ocenie 
merytorycznej zostało poddanych 20 projektów. Obecnie odbywa się etap podpisywania umów. 
Wsparcie otrzymało 12 organizacji z naszego województwa, maksymalnie organizacje otrzymały 
10 tys. zł. Najmniejsza dotacja wyniosła 6 tys. zł.  
 W związku z prośbą członków komisji p. A. Brzyska przedstawiła szczegółowe wartości 
dotacji otrzymanych przez poszczególne organizacje:  
 
 Wykaz stanowi załącznik nr 3 do Uchwały Nr 11/120/23/VI Zarządu Województwa 
Warmińsko-Mazurskiego z dnia 9 marca 2023 r.: 

 

Wykaz ofert na realizację zadania w zakresie: 
Integracja europejska oraz rozwijanie kontaktów i współpracy między społeczeństwami 

wraz z wysokością dofinansowania 
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Lp. Nazwa organizacji Nazwa zadania Decyzja 

1. 
Stowarzyszenie Na Rzecz 
Rozwoju Wsi "Aniołowo" Aktywni we wspólnej Europie 10000 zł 

2. Fundacja Puszczy Rominckiej 
Ośrodki rehabilitacji dzikich zwierząt jako 
punkt wyjścia do rozwoju polsko-
ukraińskiej współpracy 

10000 zł 

3. STOWARZYSZENIE 
"WSPÓLNOTA POLSKA" 

Wigilia Polonijna 10000 zł 

4. 
Elbląskie Towarzystwo 
Kulturalne 

Kopernik - Kreatywność - Kooperacja 
 

9000 zł 

5. Ochotnicza Straż Pożarna w 
Tuławkach 

Ukraińsko-Polska integracja młodzieży 9000 zł 

6. 
Olsztyńskie Stowarzyszenie 
Przyjaciół Bretanii i Francji 
Amitié 

Polsko-francuskie #tetAtet 9000 zł 

7. Towarzystwo Przyjaciół Wilna i 
Ziemi Wileńskiej w Olsztynie 

Zainspirowani Kopernikiem - współpraca 
bez granic 

8000 zł 

8. Klub Sportowy Constract Współpraca z Federacją Piłkarską Litwy 8000 zł 

9. 
Stowarzyszenie Skarbników 
Samorządowych Warmii i Mazur 
w Szczytnie 

XXIII Międzynarodowy Festyn Kultury 
Polskiej na Wileńszczyźnie w Gminie 
Niemenczyn - "Kwiaty Polskie" 

8000 zł 

10. 
STOWARZYSZENIE 
"POLSKIE MIASTA 
CITTASLOW" 

Z ziemi polskiej do włoskiej - śladami 
Mikołaja Kopernika 

7000 zł 

11.  Stowarzyszenie Jantar 
Międzynarodowy Festiwal Tańca BALTIC 
CUP 

6000 zł 

12. 

Stowarzyszenie Rodzin i 
Przyjaciół Osób z Zespołem 
Downa "Strzał w 10" w 
Olsztynie 

Od szkoły do samodzielności 6000 zł 

 
 P. A. Brzyska dodała, że kilka lat temu z budżetu DWM wydzielone zostały środki w 
wysokości 60 tys. zł. w celu wsparcia jednostek samorządu terytorialnego i ich jednostek we 
współpracy międzynarodowej. Są to drobne projekty, maksymalna kwota dofinansowania to 8 tys. 
zł. Wnioski mogą składać gminy i powiaty, ale też ich jednostki. Konkurs ogłoszony został w 
styczniu, wpłynęło 25 wniosków. 4 wnioski nie spełniły wymogów formalnych, 21 zostało 
poddanych ocenie merytorycznej. 9 przedsięwzięć zostało dofinansowanych na łączną kwotę 60 
tys. zł.: Gmina Miejska Iława, Gmina Miejska Ostróda, Gmina Miasto Elbląg, Gmina Olsztyn, 
Powiat Olsztyński, Gmina Orzysz, Gmina Iława, Powiat Lidzbarski, Gmina Jedwabno. 
 
 Przewodnicząca Komisji zapytała, czy z tego konkursu wynika, że potrzeba zwiększyć środki 
na wsparcie i dodała, że 60 tys. zł. w skali województwa nie jest wielką kwotą. 
 P. A. Brzyska odpowiedziała, że gdyby kwota przeznaczona na konkurs była większa, również 
przedsięwzięcia , które otrzymały mniejszą ilość punktów miałyby szansę na otrzymanie 
dofinansowania. 
 Przewodnicząca Komisji zapytała, czy są projekty pozytywnie ocenione, które nie uzyskały 
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dofinansowania. 
 P. A. Brzyska odpowiedziała, że tak. Pod progiem znalazło się 6 projektów. 
 Przewodnicząca Komisji powiedziała, że ta informacja świadczy o tym, że można 
wnioskować o zwiększenie środków.  
 W toku dyskusji członkowie komisji wyrazili poparcie dla zwiększenia środków 
organizacjom pozarządowym do 150 tys. zł. i do 100 tys. zł. jednostkom samorządu terytorialnego. 
 Wniosek przyjęty został  jednogłośnie. 
 Przewodnicząca Komisji podziękowała p. Z-cy Dyrektora DWM za omówienie w/w punktu 
porządku obrad.  
 
5. Sprawy różne; 

 
 Przewodnicząca Komisji poinformowała, że w dniach 18-19 maja br. w formule on-line 
odbędzie się VIII Polsko-Ukraińskie Forum Naukowe. Tę parzystą edyję organizuje strona 
ukraińska. Odbędzie się również „Okrągły Stół“ poświęcony tematyce samorządowej. 
Przewodnicząca zaprosiła radnych do udziału w w/w wydarzeniu. 
 
6.    Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji: 
 

Przewodnicząca Komisji poddała pod głosowanie protokół Nr 28/2023 r. z dnia 20.02.2023   
r. Protokół został przyjęty pozytywnie jednogłośnie. 
 
7.     Zamknięcie posiedzenia; 
 

         Przewodnicząca Komisji WM zakończyła posiedzenie Komisji Współpracy 
Międzynarodowej Sejmiku Województwa Warmińsko-Mazurskiego w dn. 17.04.2023 r. 
 
 
 
 
 
                 Przewodnicząca Komisji  
                         Współpracy Międzynarodowej 
 
    
              dr hab. Teresa Astramowicz-Leyk, prof. UWM 
 
        
Protokołowała  
 
Karolina Nikiel 
      


